
 امام جمعــه کیش گفت: اقدامات خوبــی برای رونق 
اقتصادی در کیش در حال انجام اســت که آن را تصدیق 
می کنم. نمونه آن گشایش دوباره کارخانه کیش چوب به 
عنوان قطب اقتصادی است که  علیرغم مشکلات عدیده 
ای که داشت و تعطیل شده بود؛ مجددا با درایت مسوولان 

بازگشایی شد.
به گزارش ایلنا؛  حجت الاسلام حسن زاده در همایش 

نقش بازارها در حمایت از انقلاب و رونق اقتصادی که در 
سالن ابن سینا مرکز همایش ها برگزار شد؛ گفت: ساخت 
و انتشار کلیپ هایی که بر علیه مدیرانی که تلاش، کوشش 
و کار می کنند دور از اخلاق و بی انصافی است و همه باید 
مسوولان را کمک کنیم و برای تعالی کیش گام برداریم و 

تاکید دارم،  همه باید دلسوز کیش باشیم. 
امام جمعه کیش با بیان این که تــلاش کنیم جزیره 

کیش دردانه خلیج فارس باقی بماند و اگر بتوانیم کیش 
را به عنوان دردانه و مرکز فاخر برای ایران حفظ کنیم به 
وظیفه خود عمل کرده ایم ؛ افزود: مدیران سازمان منطقه 
آزاد کیش در حوزه های دیگر نیز کارهای خوبی کردند، 
من در خصوص  تخصیص ارز شــاهد بودم که مسئولان 
از چندین مــاه قبل با تــلاش و پیگیری از معــاون اول 
رئیس جمهور این کار را به سرانجام رساندند و در این مورد 

اخیر با جراتی که به خرج دادند جزیره کیش به ثبات رسید 
و من تشکر می کنم.
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در شب عکس دفاع مقدس کیش روایت شد:
 جبهه مقاومت، 

امتداد دفاع مقدس 

تاریخ شکوهمند 8 سال دفاع مقدس ازدریچه 
کوچک دوربین عــکاس دوران دفــاع مقدس و 

جبهه های مقاومت عراق و سوریه روایت شد. 
به گزارش ایلنا؛ در ســومین شب از شب های 
گرامیداشــت هفته دفاع مقــدس، جزیره کیش 
شامگاه سه شــنبه 2 مهر میزبان مهرزاد ارشدی 
عکاس دوران شــکوهمند دفاع مقدس و ســیده 
راحیل موسوی بانوی عکاس جوانی شد که صحنه 
های پر فراز و نشیب جبهه های مقاومت را به تصویر 

کشیده است.
بنابراین گزارش، حضور دو نسل از عکاسان در 
کنار یکدیگر و نمایش عکس هایی از دو جبهه رزم و 
مقاومت با فاصله ای سی ساله نشان از آن دارد که حق 
در هر زمان و هر مکان حق است و ظالمان همواره در 
تلاشی مذبوحانه به دنبال نابودی مظلومان و حق 
جویان هستند. در این نشست ابتدا آثاری ثبت شده 
از مهرزاد ارشدی از زندگی عادی مردم در آبادان در 
هنگام جنگ و عملیات های مختلف جبهه های 
نبرد حق علیه باطل در ایران اســلامی به نمایش 

گذشته شد.
ارشدی در تشــریح عکس های به نمایش در 
آمده اظهار داشــت: در روزهای جنگ بسیاری از 
مردم در آبادان باقی ماندند و همه خانواده در دفاع 

مشارکت کردند.
وی افزود: مردان وظیفه نبرد و زنان و دختران 
وظیفه امداد رسانی و تامین نان و غذای رزمندگان 
را برعهده می گرفتند و حتی در صورت لزوم اقدام به 

دفاع مسلحانه می کردند.
سیده راحیل موسوی معروف به حوت الاسود در 
جبهه های مقاومت، که با حضور در حلب و دمشق 
اقدام به ثبت لحظه های سخت و تلخ زندگی مردم و 
دفاع مبارزان در جبهه های مقاومت کرده است در 
این مراسم و در نمایش آثار خود با بیان اینکه به نظرم 
اولین خبرنگار تاریخ بشریت حضرت زینب)س( 
است افزود: قبل از ســفر به حلب و دمشق و دیدن 
شرایط زندگی مردم و شهرهای تخریب شده همواره 
با خود فکر می کردم اگر جنگ شود مگر چه اتفاقی 
خواهد افتاد؟ اما پس از دیدن حلب و خرابی های 
جنگ و وضعیت زندگی مردم قدر آرامش و امنیت 

موجود در ایران و خرمشهر را درک کردم.
وی با اشاره به اینکه متولد خرمشهر هستم اما 
قلبم برای آبادان می تپد افزود: روزهای سختی که 
مردم سوریه با آن مواجه بودند تداعی گر سختی 
هایی است که مردم آبادان در حصر با آن روبرو شده 
اند و من این سختی را به وضوح در مدت زمانی که در 

جبهه های مقاومت بودم احساس کردم.
شب عکس دفاع مقدس با حضور حجت الاسلام 
و المسلمین حسن زاده امام جمعه کیش، سعید 
پورعلی معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان منطقه 
آزاد کیش، فرمانده سپاه کیش، روحانیون، خانواده 
شهدا، هنرمندان، عکاسان و برخی کیشوندان با 
شکوه خاصی برگزار شد. وی در سوریه به واسطه 
شجاعت کم نظیر در ثبت لحظه های سخت جنگ 
به »حوت الاسود« )نهنگ سیاه( معروف شده است.

    
اردوی آماده سازی تیم مینی گلف 

دختران ایران  در کیش

تیم مینی گلــف دختران » نمین ســرامیک 
اردبیل« که خــود را برای مســابقات مینی گلف 
جهانی 2019 چین آماده می کند از چهارشــنبه 

سوم مهر در کیش اردو زد. 
به گزارش ایلنا؛ »تیم نمین سرامیک اردبیل« 
تمرینات خــود را در دو نوبت صبح و عصر تا پنجم 
مهر در جزیره کیش انجام داد. سمیرا حدیدی زاده، 
رقیه حسام، نرگس حبیبی، معصومه نوحی و نسا 
عطایی بازیکنان این تیم هستند و فرحناز سیفی و 
مهرداد کابلی نیز سرپرستی این تیم را به عهده دارند 
که در مسابقات مینی گلف جهانی 2019 چین به 
نمایندگی از ایران حضور خواهند داشت. مسابقات 
مینی گلف جهانی 2019 چین از 28 مهر آغاز می 

شود و 6 آبان به کار خود پایان خواهد داد.

اخبار کیش
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مهناز اعتدالی

پس از هشت سال وزارت بازرگانی 
بار دیگر با هویتی مســتقل به کابینه 
دولت بازگشت. این ادغام که در زمان 
خود با مخالفت های فراوان از ســوی 
کارشناسان اقتصادی همراه بود با ارائه 
هشت دلیل از ســوی سیاستگذاران 
وقت پاســخ داده شــد کــه از جمله 
طولانی بودن فرآیند صدور مجوزها، 
اختلاف ســلیقه  دو وزارتخانه، تضاد 
در سیاستگذاری ها، شــکایات وارد 
شده نسبت به واردات، کوچک سازی 
دولت، کاهش هزینه های دولت، نبود 
مدیریت واحد و فضــای محدود در 
صادرات غیرنفتــی، بود؛ اما منتقدان 
همچنان این ادغام را غیرکارشناسی 
می دانســتند، چراکــه معتقد بودند 
ماهیت و نــوع فعالیت مجموعه های 
ادغام شــده متفاوت اســت. دراین 
زمینه گذشت زمان نیز نشان داد که 
سیاســت تنظیم بازار در این ادغام به 
حاشــیه رفت و چالش عدم مدیریت 

بازار بیش از گذشته نمایان شد.
اما در کنار تمام دستاوردهای منفی 
و مثبت این ادغام، دولت در ســه سال 
گذشته مجدانه به دنبال این تفکیک با 
این هدف بود که سیاست های تجاری 
باید براساس یک راهبرد اصولی اجرایی 
شود که از جمله مزیت های آن افزایش 
صادرات غیرنفتی، بهبود نظام توزیع، 

بازارسازی و حمایت از تجار خواهد بود.
جمشــید انصاری، رئیس سازمان 
اداری اســتخدامی کشــور در تشریح 
دلایل اصرار دولت برای تشکیل وزارت 
تجارت و خدمات بازرگانی اعلام کرد: 
»اگرچــه دلایل مخالفان با تشــکیل 
وزارت تجارت و خدمــات بازرگانی در 
شرایط عادی درســت است، اما امروزه 
شرایط کشور عادی نیست. دشمن ما را 
در شرایط بسیار سختی قرار داده است. 
در حال حاضر برای تنظیم بازار، کنترل 
قیمت ها، اختصاص منابع محدود، تامین 
کالاهای اساســی مورد نیاز مردم باید 
راه های زیادی را تجربه کنیم. در واقع 
باید ســازوکار متفاوتی مانند تشکیل 
وزارت بازرگانی برای ساماندهی بازار در 

نظر گرفته شود.«

 وزارت صمت 
چابکی لازم را نداشت

هفته گذشــته بالاخره نمایندگان 
مجلس بــا 132 رای موافــق، 78 رای 
مخالف و 8 رای ممتنع به کلیات طرح 
تشــکیل وزارت تجــارت و خدمات 

بازرگانی رای موافق دادند. 
البته ســابقه ادغــام و تفکیک این 
دو وزارتخانــه در طول 90 ســال 6 بار 
تکرار شــده اســت. این دو وزارتخانه 
در ســال های 1316، 1320، 133۴، 
13۴1، 13۵2 و 1390 تجربه ادغام و 

تفکیک را داشته اند.
آخرین بار در سال 1390 وزارتخانه 
صنایع و معــادن و وزارتخانه بازرگانی 
با یکدیگر ادغام شــدند که حاصل آن 
وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت بود. 
سپس در ســال 1391 قانون تمرکز 
وظایف و اختیارات مربــوط به بخش 
کشــاورزی در وزارت جهاد کشاورزی 
با هدف واگذاری کلیه امور بازرگانی و 
تنظیم بازار محصولات کشــاورزی به 
تصویب رسید که از ســال 1392 این 
قانون اجرایی شــد. اما در سال 1396 
بود که دوباره زمزمه های تفکیک این 
وزارتخانه ها در دولت یازدهم مطرح شد 
و لایحه ای به همین منظور به مجلس 

ارسال شد.
لایحه پیشــنهادی دولت، تفکیک 
سه وزارتخانه را در دستور کار قرار داده 
بود که از آن جمله می توان به وزاتخانه 
صنعت، معدن و تجارت اشــاره کرد. 
این لایحه با دو فوریت به مجلس رفت، 
اما رای نیاورد. پس از آن در اســفند ماه 
97 دولت با تاکید بر جداسازی صنعت 
از تجارت و با این توجیه که تنظیم بازار 
محصولات اساســی و نوسان قیمت ها 
باید رصد شــود دوباره ایــن لایحه را 

مطرح کرد.
در ابتدا تفکیــک وزارت بازرگانی 
از وزارت صنعت و معــدن در دو زمان 
و در دو قالب متفاوت بــه مجلس ارائه 
شــد. اولین بار در قالب لایحه و دومین 
بار در قالب طرحی از سوی نمایندگان 
مجلس مطرح شد، اما با مخالفت های 
بسیار زیادی رو به رو شــد چرا که این 
دو وزارتخانه از ابتدا بــا یکدیگر ادغام 
نشده بودند بلکه به یکدیگر الصاق شده 
بودند؛ به این معنی که وزارت بازرگانی و 
وزارت صنعت و معدن به هم چسبیدند 

که نتیجه آن ایجاد موانع بسیار به لحاظ 
ســاختاری و اجرایی بود. در این زمینه 
عدم تمرکــز حوزه بازرگانــی درمورد 
مدیریت شرایط مختلف و نبود قوانین 
متمرکز پیشــین به دلیل حذف آنها، 
موجب شد که وزارت جهاد کشاورزی 
با ورود به بازار تصمیماتی را اتخاذ و ابلاغ 
می کرد و در سوی دیگر وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از منظری دیگر قوانینی 
را وضع می کرد که درنهایت مشکلات 
ساختاری بسیاری را برای فعالان بازار 

رقم می زد.
امــا در آخریــن تصمیم گیــری 
نمایندگان مجلس به اجماع رسیدند 
که ساختار کنونی جوابگوی شرایط سه 
میلیون واحد صنفی، مراودات تجاری 
با 1۵ کشور همســایه، در کریدور قرار 
داشتن از لحاظ کشتیرانی و مرزهای آبی 
و موارد دیگر نیست و باید این تفکیک 

صورت پذیرد.
از سوی دیگر با توجه به اینکه از زمان 
ادغام همچنان اساسنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت چه در دولت احمدی نژاد 
و چه در دولت روحانی اجرایی نشد، پس 
عملیاتی شــدن این ادغام نیز صورت 
نگرفته بود. این نکتــه ای بود که نهایتا 
نمایندگان مجلس را به این جمع بندی 
رســاند که با تفکیک وزارت بازرگانی 

موافقت کنند. 
در ایــن زمینه در راســتای بحث 
هزینه های تفکیک ایــن دو وزارتخانه 
نیز در ماده واحده آمده است که از همان 
هزینه های موجود اســتفاده شود. به 
این معنی که هزینه های جاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به همان میزان 
باقی خواهد ماند و بخشی از آن به وزارت 
بازرگانی و بخش دیگر به وزارت صنعت و 

معدن اختصاص می یابد. 
شــنیده ها حکایــت از آن دارد که 
وزارتخانه تجــارت و خدمات بازرگانی 
قبل از نوروز 99 آغاز به کار خواهد کرد و 
گویا سه گزینه برای تصدی صندلی این 
وزارتخانه از هم اکنون مطرح شده است. 

مخالفان می گویند: ادغام و 
تفکیک بدون استراتژی

حسین سلاح ورزی، نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران نام برد که می گوید: »من 
مخالف این تفکیک هستم و بار ها موضع 
شخصی ام را در مورد آن اعلام کرده ام. 
اعتقاد دارم که تفکیــک وزارتخانه ها 

تنها پاک کردن صورت مســاله است 
و بهتر بود به جای بازگشــت به عقب، 
ساختار وزارتخانه فعلی را اصلاح کنند، 
چرا که این تصدی گــری و بنگاه داری 
است که وزارتخانه را حجیم کرده است؛ 
بنابراین تفکیک وزراتخانه ها چاره کار 
نیست. در تشــکیل وزارت صمت، به 
نوعی یکپارچه سازی صورت گرفت و 
از نظر فیزیکی دو وزاتخانه یکی شدند. 
ولی اصلاح ساختار در این ادغام، جایی 
نداشت. در واقع فقط صندلی یک وزیر 
کم شــد. اما راهکار مشکلات، تفکیک 
نبوده و نیســت؛ بلکه اصلاح ساختار 

وزارتخانه است.«
همچنین سیدناصر موسوی لارگانی، 
از جمله نمایندگان مجلس این تفکیک 
را مغایر با قانون برنامه ششــم توسعه، 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی و 
سیاست های کلی نظام اداری می داند 
و معتقد اســت »ســال های متمادی 
ضرورت کوچک سازی دولت طبق اصل 
۴۴ قانون اساسی مطرح شد و در قوانین 
برنامه پنجم و ششــم توسعه نیز بر آن 
تاکید شد. ایجاد این وزارتخانه تیشه به 
ریشه تولید می زند و زمینه را برای ایجاد 

رانت و فساد فراهم می کند.«
ســیدمحمد حســینی نیز با بیان 
اینکه تشکیل این وزارتخانه هم از نظر 
ساختاری و هم تامین تجهیزات اقدامی 
اشتباه است، افزود »در 1۴7 کشور دنیا 
سیاستگذاری حوزه صنعت و تجارت در 
یک وزارتخانه صورت می گیرد بنابراین 
اگر شبکه تولید و توزیع به درستی اداره 
نمی شود، این به دلیل سوءمدیریت بوده 
و نباید مشکل را به گردن ساختار اداری 

انداخت.«
سیدتقی کبیری به عنوان سومین 
نماینــده مخالف با بیــان اینکه رفع 

مشکلات اقتصادی سال گذشته که 
به عنوان دلیل تفکیک این وزارتخانه 
عنوان شده صحیح نیست چراکه این 
مشکلات ریشــه در ضعف مدیریتی، 
چندنرخی شــدن ارز و تخصیص ارز 
۴200 تومانی داشــته، یادآورشــد: 
»طــرح تشــکیل وزارت تجــارت و 
خدمات بازرگانی مغایــر با اصل 7۵ 
قانون اساسی اســت چراکه تفکیک 
این وزارتخانه حــدود 2 هزار میلیارد 
تومان برای دولت هزینــه به همراه 

دارد.«
موافقان تفکیک چه می گویند؟

نمایندگان بخش خصوصی اگرچه 
در مورد مصوبه تاسیس وزارت تجارت و 
خدمات بازرگانی نظرات متفاوتی دارند 
اما امیدوارند احیــای وزارت بازرگانی، 
بــه دور از بوروکراســی و کاغذبازی، با 
هدف مشــخص و معین صورت گیرد 
و به تسهیل تجارت کشور کمک کند. 
آنها پیشنهاد می کنند که برای بهبود 
وضعیت، نهادی چــون گمرک نیز به 
زیرمجموعه های این وزارتخانه جدید 

منتقل شود.
از جمله فعالان اقتصــادی موافق 
تفکیک این دو وزارتخانه محمد لاهوتی، 
رئیس کنفدراســیون صادرات معتقد 
اســت »وقتی وزارتخانه ها ادغام شد 
هدف کوچک سازی و وحدت رویه در 
تصمیمات بود. قرار بود ایــن ادغام به 
ارتقای شرایط کســب و کار بینجامد، 
اما هیچ کدام از این اهداف محقق نشد. 
در شــرایط ادغام نه تنها این وزارتخانه 
کوچک نشد بلکه گسترده تر هم شد. 
همچنین فضای کسب و کار به مراتب 
بدتر از زمان تفکیک شد. از سویی فرصت 
یکپارچه ســازی تصمیمات نیز فراهم 
نشد. کارنامه دولت در تنظیم بازار هم 

قابل دفاع نبود.«
همچنین حسینعلی امیری، معاون 
پارلمانی رئیس جمهوری تاکید داشت 
»تمرکز مباحــث بازرگانــی در یک 
وزارتخانه مشکلات نظام توزیع و نبود 
مدیریت واحد در بخــش بازرگانی را 
حل خواهد کــرد و دولت تعجیل دارد 
این وزارتخانه شکل بگیرد تا مشکلات 

مردم حل شود.«
هادی قوامی، نماینــده مجلس با 
اشــاره به اینکه وزارت بازرگانی سابق 
وظیفه کنترل قیمت هــا و حمایت از 
مصرف کننده را برعهده داشــت که با 
تشکیل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
این وظایف به فراموشــی سپرده شد، 
یادآورشــد» کنترل بازار باید همانند 
گذشته توســط وزارتخانه واحد به نام 
وزارت بازرگانی صورت بگیرد. وی افزود: 
تامین و تدارک کالا های اساسی کشور 
در وزارت بازرگانی متمرکز و این موضوع 
باعث بهبود وضعیت بــازار و قیمت ها 

می شود.«
این نماینده مجلــس وزارت جدید 
»تجــارت و خدمــات بازرگانــی« را 
یک وزارتخانه فرابخــش اعلام کرد و 
گفت»وزارتخانه جدیــد منافع هر دو 
گروه تولید کنندگان و مصرف کنندگان 
را در بر می گیرد. تفکیک این وزارتخانه 
هزینه ســنگینی نخواهد داشــت، از 
2 میلیون و 300 هــزار کارمند دولت، 
8 هزار کارمنــد در وزارت صمت، 900 
هزار در وزارت آموزش و پرورش و ۴۵0 
هزار نفر هم در وزارت بهداشت مشغول 

بکارند.«

وی با اشاره به اینکه تفکیک وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت )صمت( بار 
مالی خاصی بــر دوش دولت نخواهد 
گذاشــت، گفــت »الان وزارت صمت 
در حاشیه رفته اســت. با تفکیک این 
وزارتخانــه، وزیر تجــارت و خدمات 
بازرگانی مســئول بازار است و شفاف 
سازی قیمت ها صورت خواهد گرفت. 
در آینده وزیر بازرگانی مسئول افزایش 

قیمت ها خواهد بود.«
محمدقسیم عثمانی نماینده مجلس 
در موافقت با تفکیک وزارتخانه ها گفت 
»اصولا بخــش تولیــد و بازرگانی دو 
تخصص متفاوت هســتند و نمی توان 
مدیری را قرار داد کــه بتواند همزمان 
در این دو وظیفه تخصص داشته باشد، 
در همه کشــور ها تولید را از بازرگانی 
جدا می کنند، زیرا تولید تکنیک های 

متفاوتی از بازرگانی دارد. «
 هزینه و فایده 

وزارتخانه جدید چیست؟
تفکیک ایــن دو وزارتخانه همانند 
زمان ادغام، موافقان و مخالفان خود را 
دارد. موافقــان می   گویند اهداف ادغام 
گذشته عملی نشده است و دولت برای 
نظارت بیشتر بر بازار و تنظیم آن نیازمند 
تفکیک است اما مخالفان نیز معتقدند 
این اقدام در شرایط کنونی، هزینه   های 

زیادی برای دولت ایجاد خواهدکرد. 
در ایــن بین امــا پرســش اصلی 
همچنان بی پاسخ مانده است و آن اینکه 
آیا با تغییر و تفکیک وزارتخانه ها، اقتصاد 
ایران می تواند بر مشکلات کنونی خود 

فائق شود؟ 
تجربه ادغام و تفکیک وزارتخانه   ها 
نشان داده اســت که نبود برنامه ریزی 
هدفمنــد، مهم ترین مانــع در اجرای 
درســت این قبیل اقدامات اســت که 
در نهایت نه تنها بــه کاهش هزینه   ها، 
نظارت بر بازار، تســریع در امور واردات 
و صادرات و کوچک شــدن دولت ختم 
نمی   شــود بلکه زمینه را برای فســاد 
گسترده تر در ســایر بخش   ها به دلیل 

نبود نظارت کافی هموار می   کند. 
با بروز چالش افزایش ناگهانی نرخ 
ارز و رشد قیمت مواد اولیه مورد نیاز 
تولید از ابتدای ســال گذشته یکی از 
مهم ترین دغدغه   های بخش خصوصی 
و مانع تاثیرگذار در صادرات و واردات 
در واقع صدور بخشنامه   های متعدد و 
گاه متناقض از ســوی وزارتخانه   های 
مســئول بود. اکنون بــا تفکیک این 
وزارت خانه ها چالش مهمی که مطرح 
می شــود این اســت که تا چه میزان 
بر حجم تصمیمات مــوازی افزوده و 
تصمیم گیری   ها در چاله   های مدیریتی 
میان د  و بخش صنعت و تجارت گرفتار 

می شوند؟ 

مجلس به تجزیه صمت و تشکیل وزارت بازرگانی چراغ سبز نشان داد

ادامه دورباطل »ادغام« و »تفکیک«

این دو وزارتخانه در 
سال های ۱۳۱۶، ۱۳۲۰، 

۱۳۳۴، ۱۳۴۱، ۱۳۵۲ و ۱۳۹۰ 
تجربه ادغام و تفکیک را 
داشته اند. آخرین بار نیز 
در سال ۱۳۹۰ با یکدیگر 

ادغام شدند که حاصل آن 
وزارتخانه صنعت، معدن و 

تجارت بود

هادی قوامی نماینده 
مجلس: »الان وزارت صمت 

در حاشیه رفته است. با 
تفکیک این وزارتخانه، 
وزیر تجارت و خدمات 

بازرگانی مسئول بازار است 
و شفاف سازی قیمت ها 
صورت خواهد گرفت. 

در آینده وزیر بازرگانی 
مسئول افزایش قیمت ها 

خواهد بود.« 

خبر ویژه
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